

魔芋生物碱的微胶囊化工艺及生防效果试验

Microencapsulations of konjac alkaloid and effect of biological prevention

投稿时间: 2002-9-23

稿件编号: 20030446

中文关键词: 魔芋生物碱; 提取; 分离; 微胶囊化; 生物防治

英文关键词: konjac alkaloid; extraction; isolation; microencapsulation; biological prevention

基金项目:

作者	单位
庞杰	中国科学院光合作用与环境分子生理学重点实验室, 北京 100093; 福建农林大学食品科学学院, 福州 350002
张雨生	福建农林大学食品科学学院, 福州 350002
肖丽霞	中国农业大学食品学院, 北京 100094
田世平	中国科学院光合作用与环境分子生理学重点实验室, 北京 100093
庄宇翔	福建农林大学食品科学学院, 福州 350002

摘要点击次数: 15

全文下载次数: 14

中文摘要:

为研究生物碱微胶囊及其生物防治效果, 对魔芋生物碱进行提取分离, 并以其为芯材, 以海藻酸钠和魔芋胶为壁材, 用锐孔-凝固法研究魔芋生物碱微胶囊的工艺条件。探讨了壁材组成、氯化钙浓度、固化时间及下滴速度和高度对微胶囊效果的影响。结果表明, 飞粉与乙醇配比以1:3, 常温下机械桨叶高速搅拌48 h为佳。干柱层析时以甲醇为展开剂, 且展开剂与被展开溶液之间配比以3 mL:3 mL效果最好。正交试验结果表明, 海藻酸钠和魔芋胶的最佳配比为10:1, 氯化钙浓度为0.25 mol/L, 固化最佳时间为10 min, 下滴速度和高度分别以120~180滴/min和10~15 cm为宜; 将所制得的生物碱微胶囊经过虫效的生防试验, 探讨其引诱和忌避的效果。

英文摘要:

In order to study the organism of prevention and cure effect, microencapsulated alkaloid and bio-pesticide sustained-release agent were made. The composition of particle wall, concentration of calcium chloride, time of solidification, impact of drop speed and height were studied to examine their microencapsulation effects. Konjac alkaloid was extracted and isolated as the core material and sodium alginate with konjac gum was used as the principal wall material. Then they were investigated by means of piercing method. It was found that the konjac light-flour and alcohol ratio of 1:3, and mixing them at high speed for 48 h at room temperature could reach the best result. In the Dry Alumina Column Chromatography (DACH), we used methanol as dispersing agent. The optimum ratio of the dispersing vs. dispersed agent was determined to be 3 mL:3 mL. The results of orthogonal experiment indicated that the optimum ratio of sodium alginate to konjac gum was 10:1; the calcium chloride concentration was 0.25 mol/L; solidification time was 10 min; and the drop speed and height were 120~180 drop/min and 10~15 cm, respectively. The microencapsulated konjac alkaloid was applied to an insecticidal experiment to study its allurement and expellant effect.

[查看全文](#)

[关闭](#)

[下载PDF阅读器](#)

您是第606957位访问者

主办单位: 中国农业工程学会 单位地址: 北京朝阳区麦子店街41号

服务热线: 010-65929451 传真: 010-65929451 邮编: 100026 Email: tcsae@tcsae.org

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计

